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VAŠE ZAMYŠLENÍ

Jak to vidí nevidomý aneb Budeme muset opět „cinkat“?
MARTIN ADÁMEK

Tak už je to tady. Máme dvaa-
dvacet let po revoluci a vypa-
dá to, že co nevidět studenti za-
čnou opět cinkat. Tentokrát
však budou muset klíče vy-
měnit za pořádnou hromadu
mincí.Jakužmožnátušíte,řeč
bude o hrozbě zavedení škol-
ného. Argument, že nemalé
procento studentů má oprav-
du holé ruce a školné pro ně
může být komplikací zde ne-
hraje žádnou roli. Slovy čes-
kého velikána Járy Cimrma-
na by se dalo říct – můžeme s
tím nesouhlasit, můžeme o
tomvéstspory,aletojetakvše,
co proti tomu můžeme dělat. A
pokud se ohlédneme zpět na
všelijaká vládou zavedená na-
řízení, novely a změny vedou-
cí rádoby k lepšímu, pak by se
ona parafráze asi stala sou-
částí každodenní mluvy vět-
šiny z nás. Přiznám se, že
dodnes mi smysl některých
těchto vládních vylepšení
uniká. Zůstaňme proto raději
u toho školného. Obávám se
však, že i zde bude výsledek
stejný. Nenechte se ovšem
tímto článkem nijak negativ-
ně ovlivnit a berte jej prosím
pouze jako subjektivní názor
studenta Ostravské univerzi-
ty, který možná bude muset
zanedlouho do svých úspor
sáhnout taktéž.

Poplatky – věc, se kterou se
setkáváme čím dál častěji. Ne-
obejdeme se bez nich u lékařů,
na magistrátech, v bankách, v
lékárnách, na úřadech a našlo
by se určitě ještě pár dalších
příkladů. Bez poplatků to dnes

zkrátka nejde. Je však s podi-
vem, že ačkoliv jsou zde po-
platky zavedeny již řadu let,
dodnes v nich někteří výběrčí
nemají jasno. Například v lé-
kárně jsem byl svědkem toho,
jak zákazník s lékárníkem po-
lemizoval nad smyslem po-
platku za recept. Jeden popla-
tek za vystavení u lékaře, dal-
ší poplatek v lékárně a nako-
nec doplatek za léky. Lékár-
ník chvíli něco vyhledával v
počítači, pak se o něčem radil
se svou kolegyní a výsledek
byl nakonec takový, že pokrčil
rameny a zákazníkovi řekl, že
vlastně neví, za co poplatek je,
vybírat jej však musí. A občas
si ani lékaři nejsou jisti tím, za
co poplatky vybírat a za co ne.
Nelze se pak divit, že v ban-
kovních poplatcích drží náš
stát mezi státy Evropské unie
primát. Prvenství však větši-
nou bohužel držíme tam, kde
bychom zrovna nemuseli.
Bankovní poplatky jsou toho
názorným příkladem. Český
občan tak už dávno ví, že bez
drobných v kapse není z domu
radno vycházet.

Teď už ale opravdu k tomu
školnému. Svým způsobem se
i zde jedná o poplatek. Je ale
školné skutečně tak nezbyt-
né? Řečeno další parafrází –
bude to mít na funkci vliv? Po-
kud ano, v čem a jak se to pro-
jeví? V současnosti je školství
dotovánozestátnípokladny.O
co víc školy na školném vybe-
rou, o to méně od státu dosta-
nou, a budou tak vlastně tam,
kde byly před zavedením škol-
ného. Výsledek se tak prak-
ticky rovná nule a školy si

zřejmě příliš nepomohou. Ale
kdoví, možná stát nakonec bu-
de školy stejným způsobem
dotovat i nadále a školné bude
zůstávat školám, což studenti
za odměnu pocítí v novém
koncepčním pojetí výuky.
Studium se pro ně rázem sta-
ne zajímavějším a školného
nebudou litovat ani v nejmen-
ším. Těžko říct, zdali jsem pe-
simista či spíše realista, žije-
me však v České republice, a
proto jako daleko pravděpo-
dobnější vidím tu variantu
první – to jest s nulovým efek-
tem.

Jako další důvod k zavede-
ní školného občas zaznělo
slůvko „motivace“. Co si lze
pod tím představit? Zřejmě by
se mělo jednat o to, že student,
který zaplatí desetitisícové
školné za semestr, bude mít ke
studiu mnohem větší motiva-
ci než student, který nezaplatí
ani korunu. Ale vždyť studi-
um přece něco stojí i bez škol-
ného! Ubytování, strava,
skripta a kdovíco ještě roz-
hodně nejsou zdarma. Pokud
se tedy někdo pro studium roz-
hodne, s nějakými investice-
mi počítá a už to je motivace
sama o sobě. Tím spíše, pokud
se jedná o studenty ze sociálně
slabších vrstev. Další důvod k
zavedení školného by pak
mohl být pokus o jakousi se-
paraci studentů s poctivými
úmysly od studentů s úmysly
nekalými. Zřejmě se v sou-
časnosti mezi studenty vy-
skytují i takoví, kterým o stu-
dium nejde ani zdaleka, a čas
strávený ve škole berou spíše
jako zpestření volných dnů.

Školné takováto individua od
studia odradí a v lavicích už
zbudou pouze a jen ti „poctiv-
ci“.

Co když ale na školné mít
nebudou? V takovém případě
na řadu přichází odložené
školné. Student si vezme půjč-
ku a školné začne splácet te-
prve ve chvíli, kdy coby čers-
tvý absolvent získá zaměst-
nání a jeho plat bude dosaho-
vat výše průměrného měsíč-
ního platu. Pokud jeho plat ta-
kové výše nedosáhne, školné
splácet nemusí. Takováto vize
se mi však zdá spíše demoti-
vující. V případě, že budu mít
vplánustudovatinženýrskýči
magisterský obor, musím po-
čítatstím,žekromědiplomusi
z akademické půdy odnesu ta-
ké dluh ve výši 50 tisíc korun.
A jelikož pracovní trh je v sou-
časnosti víceméně přesycen,
mzdy vzdělaných lidí často-
krát odpovídající výše zdale-
ka nedosahují, padesátitisí-
cový dluh mě proto optimis-
mem rozhodně nenaplňuje.

Dluhem budou samozřejmě
obtěžkáni i ti, kteří studium z
jakýchkoliv důvodů nedo-
končí. A zde mě opět napadá
řadaotázek.Bezpůjčeksednes
mladé rodiny prakticky neo-
bejdou. Budu však moci do-
stat další půjčku, pokud ještě
nemám splacenou tu „škol-
ní“? A jak bude ta školní půjč-
ka úročena? Pokud se mi ne-
bude dařit sehnat odpovídají-
cí zaměstnání anebo budu
muset ne vlastní vinou různá
zaměstnání střídat, bude díky
této časové prodlevě dluh na-
růstat? V médiích jsme sice

mohli zaznamenat i informa-
ci, že pokud úspěšný student
nebude moci danou částku
splácet, zaplatí ji za něj stát.
Kdy ale stát uzná, že se topím v
dluzích a splácet skutečně ne-
můžu? Nepohrozí mi spíše
exekutory? A co daňoví po-
platníci? Nebude jim náhodou
docela po právu vadit, že mís-
to dosavadních daní odvádě-
ných na celostátní školství
budou z jejich kapes spláceny
neuhrazené půjčky studentů?

Když si tento článek zpětně
pročítám a zapeklité situace se
pokouším představit si v reá-
lu, pak bych se vůbec nedivil,
kdyby si nejeden promovaný
inženýr při pohledu na svůj
hrozivě vypadající splátkový
kalendář řekl: „Ten titul mi
byl čert dlužen!“ A tímto se
prakticky dostávám zpět na
začátek, kde zmiňuji, že smysl
leckterých vládních změn mi
uniká. Ale kdoví, možná až
školné vstoupí v platnost a do
univerzitní kasy přispěju ta-
ky já, změním názor a budu si
klást otázku, jak jsme to mohli
dosud bez školného vydržet.

Autorem článku je student 1.
ročníku Ostravské univerzity v
Ostravě Martin Adámek, který
v průběhu svého studia absol-
vuje také disciplíny cíleně vy-
tvořené pro studenty se speci-
fickými potřebami díky pod-
poře projektu ESF – Operační
program Vzdělávání pro kon-
kurenceschopnost (Kompeten-
ce absolventů OU zaměřené na
rovnost příležitostí na trhu
práce, CZ.1.07/2.2.00/15.0456).
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